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Összehangolt munka 

Kádár János 
fogadta Kalevi Sorsát 

Kalevi Sorsa és Kádá r János. (Telefotó — KS) 

Kádár János, az M S Z M P 
Központ i Bizottságának el-
ső titkára pénteken, tegnap 
fogadta Kalevi Sorsát, a 
F inn Szociáldemokrata 
Pár t és a Szocialista Intei-
oacionálé Leszerelési Mun-
kacsoportjának elnökét, 
aki az M S Z M P Központ i 
Bizottságának meghívására 
tett látogatást hazánkban. 

A konstruktív. ; légkörű'/ 
megbeszélésen .eszmecserét 
folytattak a nemzetközi élei 
időszerű kérdéseiről, a Ma-
gyar Népköztársaság és 
Finnország, továbbá az 
M S Z M P és az FSZDP kö-
zötti kapcsolatok alakulásá-
ról. 

A nemzetközi helyzet át-
tekintése során kiemelkedő 
jelentőséget tulajdonítottak 
azoknak a z erőfeszítéseknek 
amelyek az emberiség béké-
jét és biztonságát veszélyez-
tető hidegháborús törekvé-
sek. mindenekelőtt a foko-
zódó fegyverkezési hajsza 
megfékezésére irányulnak. 

A z M S Z M P és az FSZDP 

képviselői ál lást foglaltak 
amellett, hogy a madr id i 
tanácskozáson érdemi előre-
lépés történjék az enyhülési 
polit ika érvényesítésében és 
megál lapodás szülessen az 
európai biztonsági konfe-
rencia összehívásáról. Alap-
vetően fontosnak ítélték a 
SALT—I I . szerződés ratiíi-
'kálásáj és azt. hogy mielőbb 
konkrét tárgyalásokra ke-
rü l jön sor a " fegyvérkezés 
korlátozásáról, különösen ? 
középhatósugarú rakéták 
kérdésében. 

Egyetértés ny i lvánu l t meg 
abban, hogy az enyhülés 
v ívmánya inak megvédelme-
zésében és továbbfejleszté-
sében érdekelt polit ikai J és 
társadalmi erők határozott 
fellépése elengedhetetlenül 
szükséges a feszültség eny-
hítéséhez, a nemzetközi biz-
tonság megszilárdításához. 
A kommunis ta és szociálde-
mokrata pártok közötti pár-
beszéd és egyirányba ható 

tevékenységük hozzájárul-
hatnak a nerrtzetközi élet és 
korunk nagy problémáinak 
megoldásához. A z M S Z M P 
és az FSZDP ezért tekinti 
szükségesnek és fontosnak, 
hogy az ideológiai és poli-
tikai nézetkülönbségek mel-
lett is a közös érdeiteknjic 
megfelelően tovább erősítse 
kontaktusait. Ez jól szolgái-
tó a Magyar Népköztársaság 
és Finnország hagyományr-
san jó kapcsolatainak to-
vábbfejlesztését is Kalevi 
Sorsa, a F inn Szociáldemok-
rata Pár t nevében finnor-
szági látogatásra hívta meg 
az M S Z M P küldöttségét. 

A talá lkozón -jelen volt 
Berecz János, az M S Z M P 
Központi Bizottságának tag-
ja. a KB külügyi osztályá-
nak vezetője is. 

Kalevi Sorsa pénteken el-

utazott Budapestről, a f inn 

vendégeket a Ferihegyi re-

pülőtéren Berecz János bú-

csúztatta. 

Tíz napig, Újszegeden 

Fiatal kutatók nemzetközi iskolája 
A Magyar Tudományos 

Akadémia , a Magyar Bioké-
miai Társulat és az MTA 
Szegedi Biológiai Központ ja 
Biofizikai Intézetének rende-
zésében, az UNESCO támo-
gatásával, f iatal kutatók tíz 
napos nemzetközi iskolája 
kezdődött tegnap, pénteken, 
Szegeden. 

Keszthelyi Lajos, az MTA 
Szegedi Biológiai Központ ja 
Biofizikai Intézetének igazga-
tója elmondotta, hogv az is-
kolán a nemzetközi tudomá-
nyos irodalom ós a Szegeden 
elért kutatási eredményék 
alapján, az úgynevezett bak-
teriorodopszin-molekula ener-
gia áta lakí tó tulajdonságait 
tanulmányozzák, és az erről 
szerzett eddigi ismereteket 
ad ják á t a fiataloknak. 
Ugyanis vannak olyan élő-
lények — egysejtű baktériu-
mok —, amelyek egyik fe-
hérje molekulá ja , a bakte-
riorodopszin, a fény energiá-
j á t elektromos energiává 
a lakí t ja á t Ez a molekula 
hasonló ahhoz, am i pé ldául 
az emberi szemben található. 
A z a fényt érzékeli, és a lá-

tóidegekhez jut tat jeleket, a 
baktér iumban lévő rodopszin 
pedig a fényt érzékelve azt 
energiává alakí t ja át, és a 
parányi élőlény ezt az ener-
giát használ ja fel léte fenn-
tartására, fejlődésére és a 
szaporodásra is. 

Az iskolán a hazaiakon kí-
vül az Amerikai Egyesült 
Ál lamokból , Angliából , Svájc-
ból, a Szovjetunióból és mas 
országokból érkező nemzet-
közi szaktekintélyű tudósok 
oktatnak. A négy földrész-
ről érkezett 25 „d iák" mind-
egyike olyan egyetemet vég-
zett fiatal kutató, aki a tár-
gyalt témakörben má r bizo-
nyos jártassággal rendelke-
zik, és a szegedi iskolán 
most mélyebb ismereteket 
szerezhet. A „tanulók" kö-
zött Fülöp-szigetiek, kínaiak, 
nigériaiak, norvégek, izraeli-
ek, szovjetek, bulgárok, cseh-
szlovákok és sok más ország 
fiai vannak. 

Az iskola programjában 20 

előadás hangzik el, 30 kuta-

tási eredményt poszteren 

muta tnak be, és a témakör-

höz tartozó 10 olyan gyakor-

lati kísérletet is elvégeznek, 

amelyből négyet a szegedi 

biofizikai intézetben dolgoz-

tak ki. Keszthelyi Lajos a 

továbbiakban közölte, hogy a 

bakteriorodopszinoknak azt a 

tulajdonságát, hogy a fényt 

energiává alakí t ják, azért 

tanulmányozzák világszerte 

a tudósok, mert a folyamat 

az lényegesen egyszerűbb 

úton megy végbe, m in t a 

zöld növényeknél és így re-

mény van arra, hogy az em-

ber ezt a folyamatot telje-

sebben megismerve ú jabb 

alapvető tudományos ismere-

tekhez ju t életünkről. A má-

sik serkentő gondolat a köz-

vetlen gyakorlattal kapcsola-

tos. A tudományos eredmé-

nyek a lap ján ugyanis elkép-

zelhető, hogy a témakörben 

vizsgált parányi élőlények 

felhasználásával valamikor 

megteremthető lesz a fény-

energiát elektromos energiá-

vá áta lak í tó olcsó rendszer 

létrehozása is. 

Szeged Belvárosában, ro-
ha nem bővelkedünjc mű-
emlékekben. szép számmal 
talál szemet gyönyörködte-
tő épületeket a nézelődő 
idegen. A m i n a p a Széche-
nyi téren ereszkedett fél-
térdre egy buzgó turista, 
hogy lencséje látószögébe 
belekényszerítse a Horváth 
Mihá ly utcai, épp átépítés 
alatt á l ló „vasalóházat''. A 
városlakónak eközben ön-
kéntelenül is az jutott az 
eszébe: vajon meddig mu-
tatja még az építkezés 
ugyanazt az ,.állóképet' ne-
künk, akik náp m in t nap. 
elmegyünk a z igen lassan 
épülő-szépülő ház előtt. 

A tanácsnak hosszú évek 
óta gondot okoznak a Bel-
város századforduló I á j án 
é p ü l t több eméletes házai, 
amelyeket igen-igen meg-
rokkantott az idő. Nem egy 
megérett a lebontásra, vagy 
a fölújításra. A szakembe-
reknek éppen a z okozza a 
legtöbb fejtörést: gazdasá-
gos-e ezeknek a házaknak 
az átépítése, megéri-e ha-
talmas összegeket fordítani 
fönnmaradásukért . A vizs-
gálatok, nézetegyeztetések 
után végül is amellett dön-
töttek: h a nem is műemlék-
értékűek ezek a z epületek, 
a történelmi városkép. a 
mú l t védelme érdekében to-
vábbra is ragaszkodunk 
hozzájuk. Mellettük szól 
egyébként az is, nogv a 
ma készülő lakásoknal na-
gyobb alapterületű hajléko-
kat nyú j thatnak a több ta-
gú családoknak, vagv föl-
osztásukkal megszüntethe-
tők az egészségtelen, idege-
nek együttélésére kénysze-
rítő társbérletek Az alapos 
mérlegelés után -így kerül t 
föl — évekkel ezelőtt — a 
felúj í tandó házak l istájára 
a Horváth Mihá lv utca 9., 
az Arany János utca 1. és a 
Bartók Béla tér 9. számú 
ház is. Hogy mr történt ve-
lük eddig, hol tartanak az 
építők, a Szegedi Magas- ée 
Mélyépítő Vál la lat dolgozói, 
és mikor költözhetnek, fala-
ik közé ismét lakók, arról a 
városi tanács vb építési és 
közlekedési osztályán kap-
tunk tá jékoztatást 

Tíz éve is van annak 
hogy a Horváth Mihálv ut-
cai, salakbeton tódé nmei 
épített házat aládúcották. A 
gerendákat egv ideig kerül-
gették a lakók, ma id vég-
re elhagyhatták a veszé-
lyessé vá ló épületet Eleinte 
nem volt kapacitás. így a 
Belváros szívében üresen 
á l l t egy ház, másfél év'g 
A munkaterületet 1978. ja-
nuár 18-án vette át a ma-
gas- és mélyépítő vállalat. 
A szerződés szerint vál la l ta; 

1980 november 30-ra elké-
szül a munkáva l . 

Az Arany Jários utcai 
épület — akár a vasalúház 
— tömbfelúj í tás része. Az 
átépítés terveit még a ne-
gyedik ötéves terv idején 
kezdték készíteni, a kivite-
lezők több m in t egy éve 
dolgoznak itt. A befejezés 
eredeti határideje: 1980. 
szeptember 30. Eddig 5U 
százalékig teljesítették a 
műszaki feladatokat. 

Ennél még nagyobb az el-
maradás a Bartók Béla téri, 
H-alakú házban. 

A sorozatos határidőcsú-
szásokat nem nézheti tél lé 
n ü l a tanács, anná l is in-
kább, mert az érintettek: a 
tervezők, az I K V és a kivi-
telezők — tanácsi vállala-
tok dolgozói Lehetőség van 
tehát a j ó szervezésre 
együttműködésre. Elhatároz-
ták. hogy a felújítási mun-
kák koordináció jára rend-
szeresen, havonta összehív-
j ák a szakembereket, Az 
első a lka lommal a kivi tele-
zők ismertették a késések 
okai t : az Arany János ut-
cában időközben teljes kor-
szerűsítést rendeltek eL. ez 
leállította a munká t . Több-
letfeladatként jelöltek meg 
a padlásfödém cseréiét. a 
tervekre várn iuk kellett, és 
kiderült , az a j tók ablakok 
jelentős részét is ki kell 
cserélni. Ennek ellenére 
ígéretet tettek, hogy a7 idén 

év végére teljesítik vállalá-
saikat. 

A vasalóházban dolgozók 
építésvezetősége fölbomlott 
e z hátravetette a munká i 
De a rossz födémvasalásox 
is hátrá l tat ják őket a válla-
lások teljesítésében. Oly-
annyira, hogy csak 198Í no-
vemberre merik megjelöli: 
a befejezés határideiét A 
beruházó I K V — amin t ot1 
megtudtuk — sokall ja ezt a 
két évet. Ugyancsak nem 
tart ja reálisnak a Bártól. 
Béla téri ház elkészülésének 
1983 novemberi dá tumát 
sem. A tanácsi vállalatok 
rendszeres koordinációs 

megbeszélésein remélhetően 
sikerül közös nevezőre jut-
niuk — egyéb, menet köz-
ben adódó gondok mellett 

— ebben a kérdésben is. 
És akkor m ihamarabb el 
tud j ák foglalni az i rra jo-
gosultak az Arany János ut-
cai 13. korszerű — két-, 
három-, négy-, sőt ötszobás 
— lakást, a H-alakú ház-
ban az összesen 40 főbéríe-
tet. beköltözhetnek a lakók 
a vasalóház 24 öná l ló laká-
sába. a földszintjén nyí ló 
üzletek pedig mie lőbb tárt 
a j tókkal vár j ák a vásárló-
kat. De az ú j köntösben dí-
szelgő. századfordulót Idéző 
épületekben valamennyi 
Szegeden élő ember szíve-
sen gyönyörködne má r l 

Ch. A. 

Somogyi Káro lyné felvétele 

Az év végére befejezik sz Arany János utca 1. számú ház 
fö lú j í tását 

70. évfolyam 

209. szám 

1980. 

szeptember 6., 

szombat 

Ára: 

1,20 forint 

A szakszervezeti választások első szakaszában 

Egymillió vélemény 
Kezdődnek a megyei küldöttértekezletek 

A szakszervezeti alapszer-
vezetek és középszervek ve-
zető testületeinek, tisztség-
viselőinek a választása befe-
jeződött, s szombaton kez-
dődnek a megyei küldöttér-
tekezletek, ahol a szakszer-
vezetek megyei tanácsait vá-
lasztják meg. 

A szakszervezeti választá-
sok áprilisban, a bizalmiak, 
a bizalmi testületek megvá-
lasztásával kezdődtek, és az 
év végén a szakszervezetek 
XXIV. kongresszusával zá-

rulnak. Az eddigi tapaszta-
latok szerint sikerült elérni 
a választásokkal összekötött 
tanácskozások legfőbb cél-
ja i t : elemezni a végzett mun-
kát, meghatározni a j övő fel-
adatait és megúj í tani a szer-
vezetet. A választásokkal 
együtt ugyanis módosították 
az alapszervezetek szervezeti 
felépítését. A bizalmiak, il-
letve küldötteik ezentúl nem-
csak csoportjuk vezetői, ha-
nem az alapszervezet legfőbb 
irányító, vezető testületeinek, 

a b izalmiak testületének tag-
jai is lesznek. 

A különböző szintű válasz-
tói tanácskozásokon a négy 
és fél milliós tagságnak 80— 
90 százaléka vett részt, s 
több mint egymillióan mond-
tak eddig véleményt a szak-
szervezeti munkáró l , a tiszt-
ségviselőknek, a vezető tes-
tületeknek a tagság körében 
és érdekében végzett tevé-
kenységéről, s tettek javas-

(Folytatás a 2. oldalon.) 
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